
در گفت وگو با پژوهشگر برتر و استادی که ۸۰ مقاله ISI دارد، مطرح شد

مقاله هایی را که قابلیت اختراع دارند، جهانی نکنید
درحالی که دانشگاه های نسل سوم و چهارم دنیا در حال تولید 

فناوری و تجاری سازی محصولاتند، دانشگاه های داخلی در 

حال عبور از نسل دوم و ورود به نسل سوم دانشگاه ها هستند. 

درواقع، دانشگاه های ما از مرحله پژوهشی صرف به تولید فناوری و 

عملیاتی کردن پژوهش ها درحال گذارند. شاید به جرات بتوان گفت 

دانشگاه های ایران با استانداردهای جهانی فاصله زیادی دارند اما 

امید می رود با ورود به نسل سوم دانشگاه ها، فرآیند تولید فناوری 

در کشور سرعت بیشتری بگیرد و بتوانیم در زمینه تولید محصول 

حرف های زیادی برای گفتن داشته باشیم. 

پروفسور مجتبی صلوتی، استادتمام فیزیک پزشکی است. او حدود 

80 مقاله ISI و ثبت اختراع دارد و دارای پنج کتاب چاپ شده در 

انتشارات بین المللی چون »اشپرینگر«، »الزویر« و »اینتک« است. 

او تاکنون عضو کمیته تحریریه چندین مجله ISI و علمی پژوهشی 

بین المللی و عضو کمیته علمی چند کنفرانس و کنگره بین المللی 

در خارج از کشور بوده است. زنجان قطب نانوداروی کشوری است 

و صلوتی ریاست این مرکز را برعهده دارد. او بارها در کشور به عنوان 

پژوهشگر برتر شناخته شده و مقاله ها و پایان نامه های او در جشنواره 

فرهیختگان برتر اعلام شده اند. از افتخارات بین المللی صلوتی 

می توان به کسب جوایز و گرنت های بین المللی اشاره کرد. تخصص 

او فعالیت در زمینه تحقیقاتی نانوبیوتکنولوژی و نانومدیسین است. 

صلوتی، رئیس مرکز تحقیقات بیولوژی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

زنجان و عضو کمیته پژوهشی و مسئول مرکز تحقیقات نانو فناوری 

دارویی دانشگاه علوم پزشکی زنجان )قطب نانو فناوری دارویی 

کشور( است. داوری برای بسیاری از مجلات معتبر بین المللی، 

داوری طرح های پژوهشی مراکز معتبر علمی مانند مرکز ملی 

علوم لهستان، آکادمی سلطنتی شیمی انگلیس و انستیتو توسعه 

تحقیقات پزشکی ایران، داوری پایان نامه های دانشجویان دکتری 

دانشگاه های معتبر خارج از کشور و داوری مقالات کنفرانس های 

بین المللی از دیگر سوابق او محسوب می شود. او تاکنون برنده 

جایزه های متعددی از جشنواره های معتبر ملی مثل جشنواره 

فرهیختگان و نیز سازمان های بین المللی نظیر آژانس بین المللی 

انرژی اتمی )IAEA( شده است. با مجتبی صلوتی، استادتمام 

فیزیک پزشکی و مسئول قطب نانوداروی کشور در زنجان گفت وگو 

کرده ایم که در ادامه می خوانید.

فکر می کنید تا چه اندازه در کشور به امر پژوهش اهمیت 

داده می شود. با توجه به اینکه بسیاری از مدیران دانشگاهی 

و غیردانشگاهی پژوهش را کاری ویترینی و فانتزی تلقی 

می کنند و آن را هزینه زا می دانند، آیا فکر می کنید واقعا پژوهش 

چنین است؟ در دنیا نگاه به امر پژوهش چگونه است؟

در حال حاضر، در دنیا هر سازمان، نهاد و دانشگاهی و حتی 

سازمان های صنعتی بخش عظیمی از بودجه خود را به امر پژوهش 

و پیشرفت اختصاص می دهند. نهادهای رسمی حکومتی ایران به 

اهمیت امر پژوهش کاملا واقفند و بسیار روی این مساله تاکید و 

بودجه صرف آن می کنند. اما وقتی به مدیریت های واسط می رسد، 

این بودجه ها در جایی دیگر مصرف می شوند؛ به عنوان مثال، در 

جایی که در پرداخت حقوق  کارمندان یا خرید دچار کمبود می شوند 

از بودجه های پژوهشی هزینه می کنند. بسیاری، این بودجه های 

پژوهشی را به سازمان های اصلی برمی گردانند و تصورشان بر این 

است که خوش خدمتی می کنند. درواقع، به آن صورت که باید در 

کشور به امر پژوهش علاقه نشان داده نمی شود. 

چه مقدار از پژوهش ها به فناوری تبدیل می شوند و آیا لازم 

است که هر پژوهشی به فناوری بدل شود؟

پژوهش شکل های مختلفی دارد. برخی پژوهش ها بنیادی و 

برخی کاربردی هستند. در حال حاضر، بیشترین تاکید در ایران 

روی بحث پژوهش های کاربردی است. سال ها بر پژوهش برای 

تولید مقاله معتقد بودند و ما در این زمینه بسیار از دنیا عقب بودیم 

و ایران در تولید علم در دنیا مطرح نبود. اما الان نام ایران از نظر 

تولید علم در دنیا مطرح است. پیش از این باید یک کار پژوهشی 

دانشجوی دکتری حتما به تولید مقاله بین المللی منتهی می شد. 

اما من مدت هاست برای دانشجویانم مشخص کرده ام که نتیجه هر 

پایان نامه ای به تولید فناوری، محصول و اختراع منجر شود. اکنون از 

مرحله واسط که ایران در تولید علم در دنیا جایگاهی نداشت، عبور 

کرده ایم و خوب جلو رفته ایم؛ نه اینکه مسیر قبلی اشتباه بود، بلکه 

برای رسیدن به جایگاه فعلی باید این مسیر را طی می کردیم. حالا 

شکر خدا طی کرده ایم و استادان ما در دانشگاه ها باید هدف خود 

را روی تولید فناوری و محصول و ثبت اختراع و مسائلی بگذارند که 

بتواند مشکل مردم را حل کند. به عنوان مثال، من مقالات متعددی 

دارم که بسیاری از کشورهای دنیا از نتایج آن استفاده کرده اند و 

شاید آنها به تولید محصول رسیده باشند، اما ما نه. ما مجبور بودیم 

این مرحله را طی کنیم، اما حالا فرصت مناسبی در اختیار داریم که 

دولت از پایان نامه هایی حمایت کند و آن را به تولید محصول هدایت 

کند. با توجه به وضعیت خوبی که در تولید علم داریم، مشکل ما 

اینجاست که هنوز پتانسیل بسیار زیادی پنهان مانده است. در برخی 

دانشگاه ها حتی 60، 70 درصد پایان نامه ها به تولید مقالات فارسی 

هم منتهی نمی شوند چه برسد به مقاله بین المللی و حتی تولید 

فناوری. در این میان، استادان دانشگاهی ما نیاز به آموزش دارند. 

استادان ما، دانشجویان قدیمی هستند که به همان شکل تربیت 

شده اند و کارهایی که انجام داده اند، منجر به فناوری و محصول 

نشده، دانشجویان خود را نیز در همان مسیر هدایت می کنند و 

کار آنها هم به نتیجه قابل توجهی نمی انجامد. دانشگاه ها ابتدا باید 

برای استادان خود آموزش هایی را قرار دهند تا وارد فاز جدید شوند 

و پس از آماده شدن آنها هم بتوانند دانشجویان شان را در مسیر 

صحیح تولید فناوری هدایت کنند و یه این ترتیب بتوانیم از این 

مرحله بگذریم، وارد مرحله بعدی شویم وگرنه در همان مرحله باقی 

می مانیم و به مرحله تولید فناوری نخواهیم رسید. 

مرزبندی بین پژوهش و فناوری کجاست؟ آیا این مرز در 

دانشگاه های ما رعایت می شود؟ دانشگاه آزاد اسلامی چند 

وقتی است پژوهش و فناوری را از هم جدا کرده  است. آیا این امر 

را مثبت می دانید؟ با توجه به اینکه می گویند پژوهش مقدمه 

فناوری است، آیا این جداسازی به پژوهش کمک می کند؟

من خیلی در جریان این مرزبندی و جداسازی نیستم که بخواهم 

به طور دقیق در  مورد آن نظر بدهم و از خوبی ها و بدی های آن بگویم. 

اما از نظر من، جدا کردن پژوهش و فناوری، به نوعی موازی کاری 

است. برخی کشورها پژوهش های بنیادی انجام می دهند اما 

سیاستگذاری در کشوری مثل ما -با تحریم ها و بودجه های ضعیفی 

که  داریم- باید به سمت و سویی برود که همه پژوهش ها به تولید 

فناوری و حل یک مشکل منتهی شوند. ما به دلیل کمبود بودجه 

نمی توانیم آن را در زمینه های مختلف تقسیم بندی کنیم. همه 

پژوهش ها در کشور باید به سمت پژوهش های کاربردی و تولید 

محصول رفته و به نظر من جدا کردن پژوهش از فناوری الزامی 

ندارد و بهتر است در یک مجموعه، از آنها حمایت شود یا از بعضی 

پژوهش ها بسته به اولویت  حمایت بیشتر صورت گیرد. 

پژوهش هایی که در زمینه علوم انسانی در حال انجام است 

چطور می توانند عملیاتی و کاربردی شوند؟

ایراد اصلی اینجاست که ما علوم انسانی ضعیفی داریم. بسیاری از 

دانشجویان حتی تصور نمی کنند مقالات ISI در زمینه جامعه شناسی 

و علوم انسانی هم داشته باشیم. اگر دقیق تر هم نگاه کنیم، مشاهده 

می کنیم قوی ترین استادان ما در زمینه جامعه شناسی هم فاقد 

مقالات بین المللی هستند. علت اصلی اینجاست که در زمینه علوم 

انسانی ضعیف هستیم و حتی استادان این رشته ها هم ضعیف عمل 

می کنند که تاکنون نتوانسته اند به چهره های بین المللی تبدیل 

شوند. درواقع، ما در زمینه علوم انسانی نظریه پرداز، جامعه شناس، 

مردم شناس و روانشناس ایرانی در سطح جهانی نداریم و هیچ  جایی 

در سکوهای جهانی نداریم و تنها به کپی و پیست کردن اکتفا 

کرده ایم. منظور از فناوری این نیست که حتما دارویی یا دستگاهی 

تولید کنیم بلکه می توانیم نظریه ها و ایده ها را به فروش برسانیم. 

این قبیل نظریه ها و ایده ها در حوزه علوم انسانی ممکن است خیلی 

مستقیم تولید ثروت نکنند اما کاملا به طور غیرمستقیم علاوه بر تولید 

ثروت، منجر به ایجاد فضاهای جدیدی می شوند که جامعه ای را به 

حرکت درمی آورند. تولید ثروت در بسیاری از زمینه ها در حوزه علوم 

انسانی اتفاق می افتد. بزرگ ترین شرکت های اروپایی، بهترین 

مشاوره ها را از میان جامعه شناسان دارند. کدام یک از شرکت های 

داخلی در کنار سایر کادر شرکتی، دارای جامعه شناس یا روانشناس 

هستند؟ ما حتی در جذب هیات علمی دانشگاه، هرگز روانشناسی 

نداشتیم که او را از نظر روانی بررسی کنیم. جای این تخصص ها در 

کشور ما واقعا احساس می شود. 

اجبار دانشگاه ها مبنی بر ارائه مقالات ISI توسط دانشجویان 

مقاطع دکتری برای گذراندن این دوره و نیز ارتقای اساتید به 

شرط انتشار مقالات ISI، گرایش و تمایل دانشجوها و اساتید به 

انتشار مقاله در ژورنال های خارجی را افزایش داده است. شما 

چقدر مرجعیت بخشی به ISI را قبول دارید و این مساله تا چه 

حد می تواند برای کشور مثبت یا منفی باشد؟

به عقیده من، ارائه مقالات ISI به ویژه برای مجلات خارجی، حتما 

لازم است. وقتی در حوزه ژورنال های داخلی ایران و آسیا وارد 

می شوید، پارتی بازی و رشوه گرفتن و مساله نفوذ به وفور یافت 

می شود. جابه جایی های مقالاتی که با رابطه بین برخی سردبیرهای 

مجلات صورت می گیرد، همگی جزء همین روابط ناسالم علمی در 

کشور است. بسیار مشاهده کرده ام اساتید راهنمایی که در یکی 

از این مجلات داخلی نفوذ دارند، مقاله دانشجوی خود را منتشر 

می کنند و در این میان، ممکن است خیلی از مقاله های سطح  بالا 

در انتظار چاپ ، باقی بمانند. اگر داوری مقالات را به عهده مجلات 

ایرانی بگذاریم، کارها زیرسوال می رود، چراکه در داخل کشور، 

به دلیل روابطی که بین افراد وجود دارد و پارتی بازی هایی که در 

برخی مجلات انجام می شود، مقالات روند درستی را طی نمی کنند 

و احتمالا انتشار مقالات ضعیف و بی ارزش از سوی مجلات داخلی 

بسیار بالاست. اما مقالات خارجی ISI اینگونه نیست و ما نفوذی 

در آنها نداریم و سیستم داوری آنها به شکلی است که اجازه نفوذ به 

کسی داده نمی شود و اگر مقاله ای بی کیفیت در آنها چاپ شود، 

اعتبارشان زیرسوال می رود و ایمپکت مقاله شان پایین می آید. ما 

اعتقاد داریم دانشجو در مقطع دکتری صاحب نظر شده و به درجه 

 ISI اجتهاد علمی می رسد؛ بنابراین، در این شرایط، چاپ مقالات

برای دانشجویان دکتری که نشان دهد فرد صاحب نظر شده، به 

گونه ای است که یک مرجع داوری بی طرف و بین المللی باید 

آن را تایید کند تا داوری قوی و عادلانه تری صورت گیرد. داوری 

بین المللی مقالات باعث قوی تر شدن کارها شده و ما به سمت 

جهانی شدن پیش می رویم. 

اما در این بین، آسیب هایی هم ممکن است به دنبال داشته 

باشد که از آن می توان به استفاده شرکت ها و کشورهای دیگر 

از ایده های محققان داخلی اشاره کرد. در این میان هم نباید 

برای ترس از این سوءاستفاده ها، روند انتشار مقالات در مجلات 

بین المللی را متوقف کرد، بلکه باید سازوکار درستی را در پیش 

گرفت. ما اگر هزاران مقاله را در ایران هم چاپ کنیم، در سطح 

جهانی دیده نمی شود. امروز زمانی نیست که ارزش پول یک 

کشور را تنها ذخایر طلا مشخص کند، بلکه تولید علم یک کشور، 

ذخیره ارزی یک کشور به شمار می رود؛ بنابراین، اگر نتوانیم 

رتبه های بین المللی را از آن خود کنیم، ارزش پولی کشور دچار 

آسیب می شود. اما در این میان، محققانی که ایده های جدید 

دارند، باید به گونه ای هدایت شوند که بتوانند ایده های ناب 

خود را اجرا کنند. 

برای جلوگیری از ایده دزدی هایی که در ارائه مقاله های علمی 

در سطح جهانی ممکن است رخ دهد، چه راهکاری پیشنهاد 

می دهید؟

اتفاقا این سوال را بسیاری از دانشجویان هم از من دارند. به عنوان 

مثال، مطرح می کنند مقاله ای دارند که امکان ثبت اختراع دارد و 

برای جلوگیری از سوءاستفاده از مقاله، به بخشی از اطلاعات اشاره 

نمی کنند. من همیشه به این قبیل دانشجویان پیشنهاد می کنم 

اگر مقاله ای قرار است ارائه دهند که می توان آن را به عنوان اختراع 

ثبت کرد، نباید آن را ارائه کنند. بلکه ابتدا باید ایده و اختراع را ثبت 

کرده و بعد آن را در سطح جهانی ارائه کنند. بعضی از مقالات ابتدا 

باید به لحاظ تجاری سازی مورد بررسی قرار گیرند. بنابراین، توصیه 

می کنم دانشجویان مقاله هایی را به عنوان مقاله های ISI ارائه 

کنند که قابلیت اختراع نداشته باشند. اما اگر قصد دانشجو تنها 

تولید علم است و به دنبال ثبت اختراع نیست، ارائه هر مقاله ای در 

سطح جهانی مشکلی ایجاد نمی کند و دیگر چیزی برای دزدیده 

شدن وجود ندارد. قصد ما از نوشتن مقاله های بین المللی، ارتقا 

یا فارغ التحصیلی نیست، اینها نتایج نوشتن مقاله است. هدف 

اصلی از نوشتن مقاله به صورت بین المللی این است که به عنوان 

مثال من به دنیا اعلام کنم برای حل این مشکل تا این مرحله پیش 

رفته ام و بقیه را محققان دیگر ادامه دهند و همان مسیر را تکرار 

نکنند. درواقع، هدف تولید علم، این است که دردهای بشریت 

کاهش یابد. اگر من تحقیقات زیادی درباره تشخیص و درمان 

سرطان انجام داده ام، موظف هستم تحقیقاتم را در اختیار دنیا 

قرار دهم تا محققان دیگر دنباله روی من باشند. در اینجا هدف 

این است که سرطان زودتر تشخیص داده و ریشه کن شود، نه اینکه 

من با ارائه یک مقاله ارتقا پیدا کنم. بنابراین همیشه به دانشجویانم 

توصیه می کنم وقتی مقاله ای می نویسند همه اطلاعات را با 

جزئیات بنویسند تا محققان بعدی بتوانند از ادامه تحقیقات آنها، 

مطالعات خود را ادامه دهند.

این فرآیند در کشورهای دیگر هم برای ارائه مقاله در سطح 

جهانی رعایت می شود؟

این فرآیند در کشورهای دیگر کاملا به شکل چارچوب بندی شده 

انجام می شود. آنها تحقیقاتی بنیادی دارند که بودجه های خاصی 

هم برایش در نظر می گیرند. این تحقیقات بنیادی قرار نیست تبدیل 

به فناوری خاصی شوند. به عنوان مثال، عده ای از محققان در این 

قبیل تحقیقات روی مساله ای تحقیق می کنند که قرار نیست منتهی 

به فناوری خاصی شود. یا از طرف دیگر، روی پروژه هایی که منتهی 

به محصول شوند هم سرمایه گذاری های ویژه می کنند. شرکتی مانند 

اپل هم ریز اطلاعات خود را ثبت اختراع نمی کند و تنها محصول 

خود را ارائه می دهد. اما متاسفانه این فرآیند در کشور ما سازوکار 

مشخصی ندارد و اگر هم از نظر قانونی وجود دارد، در عمل به 

خوبی انجام نمی شود. موقع اجرا هم، استادانی که صاحب فن در 

این زمینه باشند، در داخل بسیار کم داریم که باید این آموزش ها از 

آن فرد آغاز و طبقه بندی شود. 

برخی مدیران صنعتی بر این باورند مقالاتی که در ژورنال های 

خارجی منتشر می شوند، به دلیل غیربومی و فراملی بودن 

قابل استفاده در داخل کشور نبوده و حل مساله ای را که ارائه 

می دهند، عملیاتی نیست. چقدر این تفکر را قبول دارید؟

علم و دانش مساله ای جهانی است و به نظر من، مرزبندی به این 

شکل صحیح نیست. ولی بهتر است صاحبان صنعت، دانشگاه ها 

و روسا، مقالات را به سمت حل مشکلات داخلی خودمان به ویژه در 

صنعت هدایت کنند. شاید در بیماری ها و علوم زیستی نتوان این 

تفکیک را انجام داد اما در صنعت می توان این تفکیک را انجام داد. 

هرساله طبق لایحه دولت، بودجه ای به پژوهشکده ها و 

پژوهشگاه ها تعلق می گیرد. این بودجه ها صرف چه چیزهایی 

می شود؟

بسیاری از تقسیم بودجه ها در کشور به درستی صورت نمی گیرد 

و جایی که باید، هزینه نمی شود و خیلی علمی تقسیم بندی 

نمی شود. بعضی پژوهشگاه ها خیلی قوی هستند و این به خاطر 

ساختار نیست بلکه به دلیل شخصی است که در رأس آن قرار دارد. 

طوری که اگر آن فرد از ریاست پژوهشگاه برداشته شود، چیزی از 

آنجا باقی نمی ماند. این مساله را به طور مستقیم می توان به مساله 

رانت بودجه ای مرتبط دانست. بنابراین، اگر بالای سر پژوهشگاهی، 

یک دانشمند دلسوز و متعهد قرار داشته باشد، امید می رود بودجه 

تعلق گرفته به آن پژوهشگاه در راه درست پژوهشی مورد مصرف قرار 

گیرد. ما باید در کشور به گونه ای عمل کنیم که ساختارها درست 

شوند و به آمدن و رفتن افراد ارتباطی نداشته باشند. درواقع، 

ساختارها باید به گونه ای اجرا شود که احتمال خطا، گرفتن رانت 

و پارتی بازی حذف شود. 

این بودجه ها در پژوهشگاه ها صرف چه چیزی می شود؟

بخش زیادی از بودجه های پژوهشگاه ها و پژوهشکده ها صرف 

پروژه های پژوهشی نمی شوند و روسای آنها این بودجه را به عنوان 

مثال، صرف پرداخت حقوق کارمندان یا گاهی صرف پروژه های 

بی ارزش می کنند که هدر می رود. یا حتی به دلیل تحریم های 

موجود، ممکن است بخشی از این بودجه ها به منظور حل مشکلات 

داخل پژوهشگاه ها پخش شود. درواقع، سیستم ناظری در صرف 

این بودجه ها وجود ندارد. البته بخشی از آن هم فرهنگی و ساختاری 

است و زمان می برد تا این مساله حل شود.
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چهارشنبه ۲۷ آذر ۱۳۹۸   شماره ۲۹۳۵

طراحی صفحه های خورشیدی با هوش مصنوعی
مهندسـان آمریکایـی بـا اسـتفاده از ابـزار هوش مصنوعی موفق شـده اند 

رونـد تولیـد صفحه های خورشـیدی را اصـلاح کنند تا تولید این صفحه ها 

با هزینه کمتر و با سـرعت بیشـتر انجام شـود.

 به گزارش مهر، تولید صفحه های خورشـیدی به روش های سـنتی بسـیار 

هزینه بر اسـت و بهره وری هریک از این صفحه ها نیز معمولا از ۳0 درصد 

فراتـر نمـی رود. امـا اسـتفاده از الگوریتم هـای هوش مصنوعـی می تواند 

ایـن رونـد را تغییـر دهـد. اسـتفاده از الگوریتم هـای مذکـور بـرای تولیـد 

صفحه هـای خورشـیدی منجـر بـه ابـداع نرم افـزاری شـده کـه بـا بررسـی 

سـاختارهای نـازک ارگانیـک سـلول های خورشـیدی بهتریـن پیشـنهاد 

را بـرای چینـش آنهـا در کنـار یکدیگـر به منظـور ارتقـای عملکـرد ارائـه 

می دهـد. نتیجـه اسـتفاده از نرم افـزار یادشـده افزایـش سـرعت و کاهش 

هزینـه طراحـی سـلول های خورشـیدی بـدون نیـاز بـه دخالـت انسـان 

اسـت. در واقع این نرم افزار به مهندسـان کمک می کند مرحله دشـوار و 

خسـته کننده طراحی سـاختار سلول های خورشیدی را پشت سر بگذارند 

و این کار را به ماشین های هوشمند واگذار کنند. هوشمندسازی فرآیند 

طراحی سـلول های خورشـیدی با اعطای بودجه دومیلیون دلاری وزارت 

انـرژی آمریـکا ظـرف مـدت دو سـال انجـام شـده اسـت. ایـن وزارتخانـه 

درمجمـوع ۱۵ میلیـون دلار بودجه به اجرای ده ها طرح به منظور تسـریع 

در جهـت اسـتفاده از منابـع انـرژی خلاقانه اختصاص داده اسـت. 

چارسوی فناوری

ندا اظهری
 روزنامه نگار

دانشگاه

غ التحصیلی اینجانب پریسا جوادی،  دانشنامه فار

فرزند مقصود به شماره شناسنامه ۳۳00 و شماره ملی 

006۱۳87۳8۱ صادره از تهران در مقطع کارشناسی 

رشته شیمی کاربردی صادره از واحد دانشگاهی تهران 

شمال با شماره 80۱۵72۱8۵9۱ مورخ 82/۳/26 

مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده 

تقاضا می شود دانشنامه را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

 تهران شمال به نشانی: تهران- بزرگراه شهید بابایی

 )غرب به شرق(- خروجی حکیمیه- خیابان شهید صدوقی- 

بلوار وفادار- دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شمال 

ارسال نماید. 

اصل سند و برگ سبز و کارت طلایی خودرو سواری 

۱۳۱SE رنگ: سفید – روغنی  سیستم: سایپا تیپ: 

 مدل: ۱۳9۵ به شماره انتظامی ایران 84 / 72۳ ص ۳4 

شاسی:  موتور: M۱۳/۵6224۵۵ شماره  شماره 

NAS4۱۱۱00G۳48۵20۱ به مالکیت آقای کیوان 

زاهدی با کد ملی ۵۳7979۵۱96 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد. 

مدرک فارغ التحصیلی )گواهی موقت( اینجانب محسن 

بناوند فرزند صالح به ش. ش 2649 در رشته حسابداری 

در مقطع کارشناسی پیوسته صادره از دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد کرمان مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. از یابنده 

تقاضا می شود گواهینامه مذکور را به دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد کرمان به آدرس ذیل ارسال نماید.  کرمان– بلوار امام 

علی)ع( – دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان

 برگ سبز خودرو پژو سواری مدل 9۵ به رنگ نقره ای – متالیک

 به شماره موتور ۱24k088۱89۱ و به شماره شاسی 

 NAAM۱۱VE6GK462000   و به شماره پلاک

 ۵8 – 7۳6 م 2۳ به نام فاضل خوش خبری مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد. 

 برگ سبز، سند اصلی و فاکتور فروش وسیله نقلیه پراید

 مدل 87 به رنگ نقره ای متالیک به شماره موتور 2۳64۳04 

و به شماره شاسی S ۱4۱22874۵۳896  و  به شماره پلاک 

۱4 – ۵۱8 و ۳6 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب نوشین زربافی فرزند 

هادی به شماره شناسنامه 70۳6 صادره از تهران در مقطع 

کارشناسی رشته زیست شناسی )میکروبیولوژی( صادره از 

واحد دانشگاهی کرج با شماره 8۳۱۱۵79۳28 مفقود 

گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود 

اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرج به نشانی 

کرج، رجایی شهر، تقاطع بلوار شهید موذن و استقلال، 

مجتمع دانشگاهی امیرالمومنین ارسال نماید. 

 منظور از فناوری این 

نیست که حتما دارویی یا 

دستگاهی تولید کنیم بلکه 

می توانیم نظریه ها و ایده ها را به فروش 

برسانیم. این قبیل نظریه ها و ایده ها در 

حوزه علوم انسانی ممکن است خیلی 

مستقیم تولید ثروت نکنند اما کاملا 

به طور غیرمستقیم علاوه بر تولید 

ثروت، منجر به ایجاد فضاهای جدیدی 

می شوند که جامعه ای را به حرکت 

درمی آورند


